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. Neil päevil toimus EKP TPI 
algorganisatsiooni aru ande-vali
miskoosolek.

Tehtud tööd analüüsiva ja 
edaspidise töö perspektiive val
gustava aruandega esines TPI 
parteibüroo sekretär sm. R- 
II i i i* e.

Nii aruandes kui ka kõigis 14 
sõnavõtus olid kesksel kohal õp
pe- ja kasvatustöö küsimused 
ning seda täiesti arusaadavalt, 
kuria Õppe- ja kasvatustöö oman
dab kommunismi ülesehitamise 
praegusel perioodil erilise koha.

Nagu aruandja märkis, on ins
tituudi rektoraat, teaduskonnad 
ja kateedrid koos parteiorgani
satsiooniga teinud nii mõndagi 
õppetöö protsessi paremaks or
ganiseerimiseks, õpetamise idee- 
lis-teoreetilise taseme tõstmiseks 
ning kogu kasvatustöö paranda
miseks. On hakatud rohkem tä
helepanu osutama- kasvatuslikele 
momentidele õppeainete õpetami
sel, metoodilise töö, tootmisvälja- 
õppe ning õppe- ja  tootmistöö 
seostamise küsimustele. Kasva
tustöö vormid on muutunud mit
mekesisemaks ja  töö ise sisult 
rikkamaks. Sisukas ja tulemus-
terikas tegevus toimus komso-
moligruppide juhtimisel näiteks
õpperühmades E-65, K-81,
IR-42 jt. -'

Aruande ja sõnavõttude põh
jal võib öelda, et tunduvalt on 
kasvanud õppejõudude ja üliõpi
laste ühiskondlik ja tööalane ak
tiivsus. Instituudi kollektiivi ena
mik mõistab, et tehnilise haridu
sega spetsialistide ettevalmista
mine ei tähenda üksnes ajako
haste erialaste teadmistega va
rustatud töötajate väljaõpetamist, 
vaid ka tehnilise intelligentsi, 
aktiivsete ideeliste võitlejate kas
vatamist, kes on andunud kom
munistliku partei üritusele, kes 
on võimelised innustama ja kaa
sa tõmbama töötajate laiu hulki 
kommunistliku ülesehitustöö 
ülesannete lahendamisele.

Parteiorganisatsiooni juhtimisel 
on instituudi kollektiiv lülitunud 
üldrahvalikku liikumisse — tä
histada NLKP X X II kongressi 
iiute edusammudega oma töös. 
On asutud N LK P X X II kongres
si tähistamiseks kavandatud üri
tuste plaani elluviimisele. Mai
kuus toimunud koosolekul aru
tati instituudis tehtavat tööd 
kommunistliku töö liikumise 
abistamisel ning võeti vastu 
otsus, mis mobiliseerib kogu kol
lektiivi veelgi ulatuslikumalt ja 
sihikindlamalt täitma ülesandeid,

mis on seotud tootmisega tehas
tes ja ettevõtetes.

Õppe- ja kasvatusalastest üri
tustest on edukalt läbi viidud 
«Rahvaste sõpruse päevad», insti
tuudi ja ettevõtete õppe- ja toot
misalane konverents, õppejõudu
de teoreetilised seminarid kom
munistliku ühiskonna laiahaarde-

ebaväärika käitumise juhtumid 
ja ühiselu reeglite, korra ning 
distsipliini rikkumised. Enamik 
noortest mõistab üha paremini, 
et nõukogude korrale, kommu
nistlikule parteile võlgnevad nad 
tänu soodsate õppimis- ja tööta- 
mistingimuste eest. Selle mõist
misega on seletatav enamiku 
noorte aus ja püüdlik suhtumine 
õppetöösse, tootmisülesannetesse 
ja ühiskondlikesse kohustustesse. 
See annab tunnistust ka sellest, 
et kasvatustöö on paranenud ja 
vilja kandnud.

Aruandja rõhutas, et suund 
teaduskondade ja eeskätt profi
leerivate kateedrite, teaduskon
dade partei-, komsomoli- ja ame
tiühinguorganisatsioonide ning 
iiliõpilasaktiivi osatähtsuse suu
rendamisele õppe- ja kasvatus
töös on end täielikult õigustanud 
ning tööd selles suunas tuleb 
veelgi tugevdada.

Sellele suunale konkreetsete 
töövormide kindlaksmääramine 
ja seni esinenud puuduste selgi
tamine kujuneski enamiku sõna
võttude sisuks.

Poliitilise ökonoomia kateedri 
juhataja sm. I n t i rõhutas, et 
kasvatustöö raskuspunkti kand
mine rektoraadi ja parteiorgani
satsiooni poolt teaduskondadesse

tuleb muuta sisukamaks ja kul
tuursemaks ning et üliõpilaste 
elu-olustikulistele ja  kasvatustöö 
küsimustele ühiselamutes tuleb 
kommunistidel pöörata rohkem 
tähelepanu.

Õppejõud sm. K o m a r o v  
kritiseeris parteibürood selle pä
rast, et ta kasvatustööd suunab 
veel puudulikult kateedrite kau
du, tutvub kasvatustöö olukor
raga veel pealiskaudselt ega ana
lüüsi sügavalt esinevate puuduste 
põhjusi. Sõnavõtust jäi kajama 
nõue, et on vaja pidevamat kont
rolli kasvatustöö kulgemise üle 
kõigis tema lülides.

Masinaelementide kateedri õp
pejõu sin. J e r š o v i sõnavõtust 
selgus, et kasvatustöös pole kau
geltki veel kõik tehtud ja lõpuni 
mõeldud. On vaja väärnähetesse 
ja puudustesse suhtumises kujun
dada hukkamõistvat ühiskondlik
ku arvamust ja arendada kriiti
list suhtumist igas rühmalcollek- 
tiivis. On vaja tõsta kasvatustöö 
läbiviimisel ja suunamisel kom
munistide vastutust, nõudlikkust 

! ja printsipiaalsust.
Professor S t e i n  peatus põh

justel, mis tingivad inertsust 
mõningate õppejõudude ja üli
õpilaste töös, mille ületamisel
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iise ülesehitamise perioodi prob
leemide ning NLKP programmiga 
seotud _ küsimuste arutamiseks. 
Ees seisab veel rida huvitavaid 
üritusi, nagu üliõpilaste teoreeti
lised konverentsid, iileinstituudi- 
line konverents üliõpilaste ühis
kondlikult kasulikust tööst süve- 
perioodil ja tootmispraktikai loo
sungi all: «Elada, töötada ja  õp
pida kommunistlikult», rida ürA  
tusi instituudi 25. aastapäeva tä-- 
histamiseks, mälestustahvli ava
mine Suures Isamaasõjas fašisti- 
de vastu peetud lahingutes lan
genud TP I üliõpilastele ja palju 
muid üritusi.

Komsomoliorganisatsiooni init
siatiivil toimub õpperühmades 
kohustuste võtmine NLKP X X II 
kongressi auks praktika ja ühis
kondlikult kasuliku töö perioo
diks.

TP I õppejõudude poolt on par
tei kongressi tähistamiseks võe
tud rida täiendavaid kohustusi 
teadusliku töö valdkonnas, nagu 
teaduslike uurimistööde .. enne
tähtaegseks lõpetamiseks, abi 
osutamiseks tööstusettevõtetele 
teaduslike tööde tulemuste prak
tikasse juurutamiseks, tootmis
ettevõtete töötajate kvalifikat
siooni tõstmisele kaasaaitami
seks jne.

Kõik see näitab, et parteiorga
nisatsiooni juhtimisel teostatav 
töö enamikus töölõikudes ja õp
perühmades komsomoli, ameti
ühingu jt. organisatsioonide osa
võtul on muutunud huvitavamaks, 
konkreetsemaks ja sihipärase
maks.

Tõhusam ja sisukam töö on 
andnud positiivseid tulemusi. 
Instituudi õppejõud ja üliõpila
sed koonduvad üha tihedamini 
partei- ja komsomoliorganisat
siooni ümber. Vähenenud on ins
tituudi üliõpilaskonna hulgas

ja kateedritesse muudab kasva
tustöö konkreetsemaks ja mitme
kesisemaks ning tõstab õppejõu
dude ja teaduskonna aktiivi vas
tutust kasvatustöö olukorra eest. 
Kõneleja tõi huvitavaid näiteid 
insener-majandusteaduskonnas 

omandatud kasvatustöö kogemus
test ja tulemustest, mille üheks

tähtsat osa etendab filosoofia ja 
ühiskonnateaduste parem oman
damine, mis aitab kujundada 
noorsoo maailmavaadet ja idee
list palet. Kõneleja näitas, et on 
vaja tõsta õpperühma aktiivsuut 
oma kollektiivi kasvatamisel. 
Printsipiaalse, parteilistelt posit
sioonidelt .lähtuva kriitika puu-

näitajaks on komsomoüridade dumine väärnähete vastu võitle- 
kasv õpperühmades ja üliõpilas- ! misel rühmakaaslaste poolt võib
te poliitilise aktiivsuse tõus ning 
ühiskondlikust tööst osavõtu 
suurenemine. Üliõpilased ei oota, 
et neile ülesandeid pakutakse, 
vaid pöörduvad ise nende saa
miseks dekanaadi ja ühiskondli
ke organisatsioonide poole.

TP I Majandusosakonna juhata
ja sm. K a n d m a  peatus oma 
sõnavõtus teaduskondade ja ühis
kondlike organisatsioonide osal 
kasvatustöö läbiviimisel instituu
di ühiselamutes ning märkis, et 
vaba aja veetmine ühiselamuis

viia rasketele eksimustele, üle- 
astumistele ühiselu- ja moraali- 
normidest või isegi kuritegudele. 
Seepärast ükski eksimus või 
väärnähe ei tohi jääda märka
matuks.

Mitmetel puudustel peatus 
ENSV Ministrite Nõukogu Riik
liku Kõrgema ja Kesk-eriharidu
se Komitee Õppe-metoodilise Töö 
Valitsuse juhataja sm. L  e b b i n. 
Ta ütles, et kaugõppe, insener- 
tehniliste töötajate 'kvalifikat
siooni tõstmise ja uue vastuvõtu
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organiseerimise küsimustele pole 
parteibüroo ja instituudi juht
konna poolt pööratud vajalikku 
tähelepanu. Õppe-me^oodiliste 
juhendite väljatöötamine, õppe
jõudude loengute ideelis-teoree- 
tilise taseme tõstmine, enesekrii
tiline suhtumine töösse ning õp
pejõudude kvalifikatsiooni tõst
mine ei vasta nõuetele ning uuel 
bürool tuleb nendele põhiküsi
mustele pöörata tõsist tähelepanu.

Instituudi rektor sm. A  a r n a 
märkis, et on Õppejõude, kes 
kasvatustööga tegelevad veel mi
nimaalselt. On vaja mobilisee
rida jõude instituudi ees seisvate 
õppe-kasvatuslike ülesannete, 
kaugõppe metoodiliste ja  organi
satsiooniliste ning majanduslike 
küsimuste lahendamisele.

EKP Tallinna Linnakomitee 
sekretär sm. J u h a n s o n  peatus 
mõningatel õppe- ja kasvatustöö
ga seotud momentidel ja rõhutas, 
et kasvatustööd tuleb- läbi viia 
just õpperühmades. On vaja pa
randada individuaalset kasvatus
tööd iga üliõpilase, iga töötajaga. 
Kasvatustöös sõltub väga palju 
õppejõududest. Pannes kasvatus
töö raskuspunkti profileerivatele 
kateedritele ei või teised sellest 
kõrvale jääda ning seejuures 
peab tugevnema kateedrite par
teiline juhtimine.

Mitmesugustel Õppe- ja kasva
tustööga seotud küsimustel pea
tusid oma sõnavõttudes veel 
energeetikateaduskonna dekaan 
sm. S a m o l e v s k i ,  sama tea
duskonna parteiorganisatsiooni 
sekretär sm. S o s k i n d, mehaa
nikateaduskonna parteiorganisat
siooni sekretär sm. K u r v i t s ,  
elektrijaamade, -võrkude ja -süs
teemide kateedri juhataja sm. 
T e r n o, TP I komsomolikomitee 

sekretär sm. M ü ü r i s e p p  ja 
insener-majandjusteaduskonna 

parteiorganisatsiooni sekretär sm. 
P o l i s i t t s k i .

Koosolek tunnistas EKP TPI 
büroo töö möödunud aruande
perioodil üksmeelselt rahulda
vaks ja võttis vastu otsuse, mis 
on uue büroo tegevusele suuna- 
andvaks.

Uus büroo koosseis valiti 11- 
üikmeline. Büroo valis oma esi
mesel koosolekul EKP TP I alg
organisatsiooni büroo sekretäriks 
sm. B. HIIRE, ning sekretäri ase
täitjateks sm. A. KLEMENTI ja 
sm. U. POLISINSKI.

L. TEPP

•  •KOSK KAED KULGE!

Esimene lend raamatupidajaid
Sel aastal laseb Tallinna Po

lütehniline Instituut välja esi
mese lennu kõrgema haridusega 
ökonomiste-raamatupidajaid. Tä
navu lõpetavad 8 nimetatud eri
ala üliõpilast. Hiljuti andsid dip
lomandid riik liku ' eksamakomis- 
joni ees aru oma diplomitöödest. 
Eksamikomisjon, kuhu kuulusid 
TA  Majandusinstituudi direktor 
sm. Antons, teaduskonna dekaan 
E. Inti, prof. A. Vaabel ja õppe
jõud H. Räämet ning U. Polins- 
ki, jäi töödega rahule. 5 üliõpi
last said kaitsmisel kõrgeima 
hinde, 3 tööd hinnati «heaga».

Seekordsete diplomitööde tee
mad olid tihedalt seotud eluga. 
Nendes lahendatud probleemid ei 
jää mitte ainult kaante vahele, 
vaid.neid. hakatakse rakendama 
ka praktikas. Suurem osa diplo
mande uuris oma töödes oma
hinna alandamise ja. kaudsete 
kulude vähendamise ning jaota-

Uus ühiselamu Mustamäel kerkib.
mise probleeme Tallinna suure
mates tööstusettevõtetes. Nii näi
teks käsitles M. Ojaveer oma 
töös omahinna arvestust ja- ana
lüüsi tehases «Ilmarme», E. Jõe
laid kaudsete kulude jaotamise 
analüüsi ja nende kulude mõju 
omahinnale Tallinna Masinateha
ses. V. Käsner toodangu omahin
na arvestuse analüüsi ja oma
hinna kujunemist masstootmise 
puhul õmblusvabrikus «.Baltika»,
S. Kiik põhivahendite kasutamise 
efektiivsuse analüüsi puuvilla- 
kombinaadis «Balti Manufak
tuur» .jne.

Nagu selgus tehaste poolt töö
dele antud retsensioonidest, on 
probleerdid lahendatud Õigesti 
ning lähtudes tehaste konkreet
setest olukordadest. Lähemal ajal 
hakatakse rakendama nende tu
lemusi ka tegelikus töös. •

"IV  SARV

Sageli võib kuulda TPI üliõpi
lasi vestlemas tulevastest insti
tuudi hoonetest, uutest ühisela
mutest, millised peavad valmima 
Mustamäel.

Aimilt vähesed on aga ise seal 
käinud ja oma silmaga selle üli- 
õpilaslinnakese esiklapse, esime
se ühiselamukorpuse, ehitust näi
nud. Võibolla kõik ei teagi, et 
see on tänavu meie üliõpilaste 
peamiseks löökehituseks ja et iga 
päev töötab siin 130 inimest, nen
dest 90 üliõpilast.

Peamise kaadri moodustavad 
ehitusteaduskonna I ja I I  kursu
se õpperühmad EA-24, E-22-,
ES-23, E-25, EA-44,

Kuidas siis tulevad noored toi
me oma ülesannetega?

Julgelt võib ütelda, et esime
sed raskused on ületatud. Selja
taha on jäetud juba terve kuu

pingelist tööd ja õpinguid. Õpi- 
poistest on saanud oma ala spet
sialistid.

Nii saabus õpperühm EA-24 ehi
tusele ilma praktilie töö koge
musteta. Nüüd on nad aga kõik 
omandanud kvalifikatsiooni ja et 
krohvijad pidevalt oma päeva- 
norme täidavad ei ole enam min
giks harulduseks.

Parimast küljest on end näi
danud ka EA-44 ja E-22 üliõpi
lased.

Esimesed neist on rakendatud 
müüritöödele, teiste ülesandeks 
jääb aga elekter ja kanalisat
sioon.

Sageli on juhtkonna poolt esi
le tõstetud üliõpilased Haljas, 
Aasvee, Peuša (EA-44), Osip, Laur 
Niilus, Lind (E-22), Rõigas, Reier, 
Randlepp (EA-24) jt.

Kõige hea kõrval esineb veel 
ka puudusi.

P. Toberi foto.

Eriti annab end tunda tööva
hendite ja ehitusmaterjalidega
halb varustamine. Ehitusvalit- 
susel nr. 5 tuleb teha
veel suur töö' varustamise
ja organisatsioonilise töö alal. 
Muidu võib juba lähema
tel päevadel tekkida töö seisak 
puuseppade ja maalrite brigaa
dides. Tuleks alustada ka sani- 
taartehniliste seadmete paigalda
misega, et hiljem mitte segada 
sisemisi viimistlustöid.

Üliõpilased! Teid ja teie abi va
jatakse siin igal ajal ja igal eri
alal! Aitame kõik kaasa, et meie 
löökehitus ekspluatatsiooni. anda 
ettenähtud tähtajaks s. o.-- uue 
õppeaasta alguseits.

Selleks — käed külge!

V. K IPPAK,
komsomoüstaabi ülem



SIIN  LAHENDATAKSE TÄHTSAID PROBLEEME PR AK  TIKAR OHKE SUVI
Teaduslik uurimistöö ehitus

konstruktsioonide kateedris kul
geb kahes põhisuunas: õhukese- 
seinaliste konstruktsioonide ar
vutamine ja põlevkivituhksideai- 
nete uurimine.

Kesksemaks tööks õhukesesei- 
naliste raudbetoonkonstruktsioo
nide alal on prof. H. Lauli töö 
«Õhukeseseinaliste raudbetoon
konstruktsioonide arvutamine.» 
Töö sihiks on anda efektiivne 
arvutusmeetod insenerile maini
tud konstruktsioonitüübi arvuta
miseks.

Koorikute valdkonda kuulub 
veel assistent A. Sumbaku töö, 
mis käsitleb eelpingutatud arma
tuuriga silindriliste raudbetoon- 
koorikute arvutamist. Assistent 
A. Lavrov töötab välja arvutus- 
meetodit negatiivse kõverusega 
raudbetoonkoorikute arvutami
seks.

Koorikute arvutamisel ja konst
itueerimisel esinevaid küsimusi 
uurivad ka kateedri aspirandid, 
kes töötavad prof. H. Lauli ju
hendamisel. Aspirant V. Otsmaa 
suuremahuline eksperimentaalne

gete mõju täisnurkse õhukese 
plaadi püsivusele. Dots. L. A lli
kas tegeleb raudbetoonist sein- 
kandjate arvutamisega. Ta on 
oma eesmärgiks seadnud prakti
kas kasutamiskõlbliku arvutus- 
meetodi väljatöötamise.

Insenerliku arvutusmeetodi väl
jatöötamine on sihiks ka dots. E. 
Soonurmel tema uurimistöös 
prismalistest varrastest.

Teise grupi ehituskonstrukt
sioonide kateedri uurimistöös 
moodustavad põlevkivituhkside- 
ainete alased uurimised. Selle 
uurimisgrupi hingeks on dots. 
V. Kikas, kelle juhendamisel töö
tab terve rida teaduslikke tööta
jaid ning laborante ehitusmater
jalide laboratooriumis. Dots. V. 
Kikase töö eesmärgiks on kõrge- 
kvaliteediliste põlevkivituhkside- 
ainete saamine. Dotsent R. Ots- 
man tegeleb aurutatud põlevkivi- 
tuhktoodete valmistamise tehno
loogia uurimisega.

Plaaniliste uurimistööde kõrval 
tegeleb ehituskonstruktsioonide 
kateedri kollektiiv veel lepingu

töö on jõudmas lõppjärku ning ; liste uurimistöödega ning teostab
tõotab anda selgust põik j õu küsi
muses s_ilindriliste koorikute teoo
rias. Õhukeseseinaliste metall
konstruktsioonide arvutamisega 
tegelevad dots. J. Aare ja dots. 
V. Kulbach. Dots. J. Aare töö kä
sitleb õhukeseseinaliste metall- 
talade arvutamist, dots. V. Kul
bach aga uurib temperatuuripin-

ekspertiise ning konsultatsioone 
tööstuse ja ehitajate abistamiseks.

Tallinna laululava akustilise 
ekraani unikaalne konstruktsioon 
valmis nii projekteerimise kui ka 
teostamise järgus ehituskonst
ruktsioonide kateedri õppejõudu
de kontrolli all. Tööd akustilise 
ekraani esikaare pingeolukorra

ning trossidevõrgu kohta jätku- 
vad ka edaspidi.

Möödunud aastal anti vabarii
gis ekspluatatsiooni kolm suurt 
silda: Tartu jalakäijatesild, P i
kasilla raudbetoonsild ja Sõpruse 
sild üle Narva jõe. Nende silda
de tehnilise ülevaatuse ja proo- 
vikoormamise teostas ehitus
konstruktsioonide kateedri' kol
lektiiv.

Dots. Kikas uurib portlandtse- 
mendi  ̂ omaduste parandamist 
elektrifiltrituha baasil. Töö ees
märgiks on saada kiirtarduv ning 
kõrgemargiline sideaine. 1960. 
aasta töö tulemusena saavutati 
tsemendi margiks 700, mis või
maldab tsemendiklinkrit säästa 
kuni 2 korda ning anda ENSV 
RM Nõukogu süsteemis 10 milj. 
rubla kokkuhoidu aastas.

Ehituskonstruktsioonide katee- 
der^on hästi varustatud moodsate 
mõõtmisseadmetega, mis võimal
dab teoorias saavutatud tulemus
te praktilist kontrollimist.

Käesoleval aastal jätkub ka
teedri uurimistöö samades suun
dades, hõlmates mitmekümneliik
melist uurijateperet. Kateedri 
uurimistööst võtavad osa ka ehi
tusteaduskonna üliõpilased.

Üliõpilased-ehitajad, kes veel 
ei tööta ÜTÜ ringides, ka teile 
jätkub- probleeme ehituskonst
ruktsioonide kateedri uurimistöös.

M. KASKA, 
ehituskonstruktsioonide kateedri 

laboratooriumi juhataja

Autoteede ja sildade eriala kol
manda kursuse üliõpilastel on 
eksamid läbi. Teooria kinnista
miseks käib praegu praktika m it
mel alal.

Lõppes õppepraktika teedeehi- 
tusmasinate alal, kus õpiti käsit
lema mitut liiki traktoreid, eks-

m k

Pildil: T iit Rooba (EA-64) eks 
kavaatorit juhtimas.
R, Eendra foto.
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kavaatoreid ja  ramfnimissead- 
meid. Lühikese kestuse tõttu ei 
saanud küll omandada küllaldast 
vilumust masinate, eriti ekska
vaatorite juhtimise alal, kuid va
jalikud algteadmised on olemas 
ja juba varsti, tööstuspraktikal, 
võib igaüks oma kvalifikatsiooni 
tõsta.

Praegu käivad viimased kame- 
raaltööd hüdromeetriliste mõõ- 
distuste paberile kandmises. See
kord oli uurimise all Keila jõe 
säng. Huvitav ja õpetlik oli lei
da praktiline rakendus kahe se
mestri jooksul kogutud teoreeti
listele teadmistele. Sm. U. Tiba- 
ri juhtimisel said kõik üliõpila
sed palju kasulikke kogemusi hi
lisemaks inseneripraktikaks. Ees 
seisab veel teede sihiajamise 
praktika dots. R. Ambrose ju
hendamisel Nõmmel ja üsna 
varsti sõidavad üliõpilased Tartu, 
Jõgeva ja Pärnu teedeehitusva- 
litsustesse, kus kuue nädala jook
sul võetakse osa mullatöödest 
rajatavatel teedel.

Üliõpilased võtavad praktikast 
osa kohusetundlikult ja eks suh
tumine erialasesse praktikasse ja 
töösse ole kõige kindlamaks mär
giks, kas tulevane elukutse on 
valitud õieti või mitte.

I I. ROSIN

vait suur kogu portselani ja teaduskonnas 6 aastat. Külasta- 
klaasi. On samuti maalikunstni- sime meesüliõpilaste ühiselamut,

V a re m  old i  akt i ivsemad

ke töid.
Ja vahepeal p ilk  linnale bussi■ 

aknast. Sõidame mööda tänavalt,

kus on põhiliselt ühe- ja kahe- 
inimese toad. Üür ühiselamus on 
küllaltki kõrge, nii et eelistatak-

1946. aastal, kui praegune kee- 
mia-mäeteaduskonna dekaan sm. 
E. Uus asus õppima TPI-sse, pol
nud ÜTÜ-d veel loodud. Eksistee
risid mitmesugused ringid, nagu 
arhitektuuri-, keemiaring jt. 
Neist ühendas keemiaring kõiki
de kursuste üliõpilasi. Ringi töö
koosolekud olid huvitavad. E. Uus 
mäletab hästi üht ettekannet kee
miatööstuse kohta, mis põhjustas 
elava arutelu. Osavõtt ringi töö- 
koosolekuist oli arvukas, hooli
mata sellest, et ei tehtud peaaegu 
mingit agitatsiooni.

1949. aastal organiseeriti insti
tuudis ÜTÜ, mille tööst E. Uus 
hakkas kohe osa võtma. Sel ajal 
oli keemiahoones olemas juba üli- 
õpilaslaboratoorium. Lepingulisi 
töid küll ei tehtud, kuid sellest 
hoolimata oli huvi teadusliku 
töö vastu suur.

Hästi organiseeritud ja huvita
vaks ürituseks olid 1948. aastal

korraldatud kursused, millest 
osavõtnud üliõpilased omandasid 
kogemusi laboratooriumi tehnika 
ja klaasipuhumistööde alal. Kur
suste juhendajaks oli sm. A. Aar- 
na ja need kestsid pool aastat. 
Initsiatiiv kursuste korraldami
seks tuli üliõpilastelt,

Üliõpilastele usaldati ka täht
samaid ülesandeid. 1950. a. võtsid 
15 IV  ja V  kursuse üliõpilast sm. 
A. Aarna juhendamisel osa gaa
sipuhastuse seadme katsetamisest 
Kiviõlis. Pooltööstuslik katseta
mine viidi läbi paari kuuga. Üli
õpilased koostasid ise ka katse- 
plaani. Töö andis peale erialaste 
kogemuste veel hulgaliselt tead
misi elektrotehnikast.

Töö Üliõpilaste Teaduslikus 
Ühingus andis sm. E. Uusile prak
tilisi kogemusi, julgust ja ette
võtlikkust. Omandatu kulus mar
jaks ära õppimisel Leningradis

Nüüdsete üliõpilaste ühel osal 
puudub tahe ja huvi teadusliku 
tööga tegelemiseks. Ainsaks ob
jektiivseks põhjuseks, mis ÜTÜ 
tööd takistab, on vajalike ruu
mide puudus (varem vabad ruu
mid on ära kasutatud probleemi
de laboratooriumide juures).

Praeguses ÜTÜ-s puudub sageli 
endainitsiatiiv, tavaliselt tegutse
takse kõrgemalt antud juhendite 
põhjal. Üliõpilased vabandavad 
ajapuudusega. Seda ei saa aga 
põhjuseks lugeda, sest õppeprog
rammid pole mahult suurenenud. 
Ometi võttis varem ÜTÜ tööst 
osa tunduvalt rohkem üliõpilasi. 
ÜTÜ liikmed ei oldud ainult ni
me pärast, vaid tegeldi tõsise töö
ga. Ka kateedrid usaldasid üli
õpilasi — neile võis kindel olla. 
Tulemusi saavutatakse teadusliku 
töö alal alati, kui on huvi ja 
kannatlikkust.

H. GRABI

kus asub Scotland Yard. i se elamist erakorteris. Võtsime

aspirantuuris.
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10. mail sõitis Tallinnast välja 
grupp eestlasi, kellel seisis ees 
turismimatk Inglismaale. Kuida
gi raske oli uskuda, et algab nii 
pikk reis ja et saame oma sil
maga näha nii Varssavit, B erlii
ni, Brüsselit kui Londonit.

Moskvas kasvas grupp 34-liik- 
meliseks. N ii kuulus meie gruppi 
seltsimehi Stalingradist, Brestist, 
Minskist, Moskvast ja Tšeljabins- 
kist. Ja ainult üks kolmekümne- 
neljast valdas vabalt ingliskeelt, 
oli nimelt ingliskeele õpeiaja.

Saime kätte välispassid ja 14. 
mail lahkusime Moskvast. Järg
misel päeval, varsti peale pea
tust Brestis, ületasime NSVL— 
Poola piiri. Hilisõhtul jõudsime 
Berliini, kuhu olid meile vastu 
sõitnud kaks üliõpilast Londo
nist. Üks nendest Õpib vene 
keelt. Peab märkima, et Inglis
maal hakkab iga - aastaga üha 
enam õpilasi ja üliõpilasi õppi
ma vene keelt, n ii et leidsime 
endile hulgaliselt sõpru, kellega 
sai vene keeles vestelda.

Nimetatud kaks üliõpilast aita
sid meid ümber istuda Berliin— 
Aachen rongile ja suureks rõõ
muks tõid kaasa toidupakid. Ala- 
tes Berliinist võeti meid toidule.

Sõitsime läbi Lääne-Saksamaa 
ja Belgia. Nägime Kölni Doomi, 
Brüsseli Atomiumi. Aina seisi
me vaguniakna all, et näha võ i
malikult palju.

Oostende. Astusime rongilt 
maha ja edasi sõitsime laevaga. 
Eemalt paistis rannariba, mis öel
di olevat Prantsusmaa. Kolm  
tundi sõitu ja siis hakkasid 
paistma Doveri valged kaljud. 
Meie- ette kerkis saar, see oli 
Inglismaa.

Andsime ära laevasõidu pile
tid, täitsime mingid paberid, as

tusime läbi tolliameti ja olimegi 
jõudnud pärale.

Doverist Londoni viis meid va
na-vana rong ja esimesed m ul
jed sellest maast olid: kõikjal
õitses karikakraid ja aasad olid 
lambaid .täis. Jõudsime linna, 
mis pindalalt on suurim maa
ilmas ja rahvastiku arvult te i
ne. Jaamas oli meil vastas auto
buss nn. green-gray cvach, mis 
peale hotelli sai meile teiseks

jõudnud haaratagi kõike, mis 
bussiaknast paistis.

Külastasime kunstimuuseumi, 
kus oli välja pandud hulgaliselt 
impressionistlikke maale ja 
skulptuure. Kahjuks tean maali
kunstist õige vähe ega oska nen
de tööde kohta midagi öelda. 
National Gallery‘s nägime nii 
Picasso, Monet’ kui ka Goya, 
Rembrandti ja Titiani töid.

Briti Muuseum on oma ekspo-

Buchinghami palee. Westminster 
Abbey. Palju Inglismaa kuulsaid 
mehi on leidnud siin oma v ii
mase puhkepaiga. Brvens, Shel- 
ley, Thackeray jt. Paljud kuul
sad sõjamehed ja  arhitektid.

Inglise parlament. 1097. aastast 
on säilinud ainult üks ruum. 
1834. a. suure tulekahju ajal põ
les hoone peaaegu tervenisti ma
ha. Ka I I  Maailmasõja ajal sai 
parlamendihoone tublisti kanna
tada. Vaatasime n ii ülemkoda kui 
alamkoda. 1337. a. on ehitatud 
püha Maria kirik, kus kuulatak
se parlamendi liikmeid.

Väljasõit Windsori. . Käisime 
Windsori kuningliku palee ruu
mides, kus asub muuseum, ja 
Windsorist tagasisõidul imetlesi
me veel üht kuninglikku lossi — 
Hampton Court Garden’it.

Mida veel öelda Londoni koh
ta. Piccadüly Circus, Piccadilly 
tänav, mis hilisõhtutel on rek- 
laamtuledest silmipimestavalt 
kirev. Ja tänavamuusikud, kes 
endale elatist teenivad. On hu
vitav, et Inglismaal paistab ole
vat rohkem koeri kui lapsi. Neil 
on aga ka üks ühine joon  —  nii 
koeri kui väikesi lapsi hoitakse 
rihma otsas. Iga viie inglase koh
ta tulevat koer.

Autosid on liiga palju. Ja nii 
tulebki, et autoomanikul kulub 
tööle minekuks ja sealt koju 
jõudmiseks rohkem aega kui ja- 
lamehel metroosõiduks

Ja üks tähtsamaid 
Londonis. Me viisime

sündmusi 
l i ll i  Karl

KAKSTEIST PÄEVA INGLISMAAL
koduks. Hommikul bussi, siis 
mõnda muuseumi, jälle bussi, 
jälle muuseumi, vahepeal sööma 
ja jälle bussi, kuni õhtul tõ i ta 
meid hotelli tagasi.

Meie eluasemeks sai Garden 
Court Hotel Kensingtoni linna
jaos. Asusime võrdlemisi lähedal 
Creen Parh’ile ja Hyde ParhHle. 
Ja nägime, kuidas iga mees võib 
Hyde Parh’is kõnet pidada. Rää
gitakse seal igat teemal, kõige 
vähem poliitikast. Kuulajaid ko
guneb mõnele kõnelejale 4 või 5, 
mõnele mitukümmend.

Selleks, et tutvuda Londoni 
kõigi vaatamisväärsustega, ei 
aita vist kuust, ajastki. Et meie 
viibisime Londonis isegi alla nä
dala, nägime killukesi siit ia 
sealt. Igaks Õhtuks olime lausa 
üleküllastunud muljetest. Käisi
me Toweris, vaatasime vahtkon
na vahetust ja sealset muuseu
mi, viibisime St.-PauVi katedraa
lis  ̂ Sõitsime üle Toweri silla, 
veidi eemal viib üle Thamesi jõe 
Waterloo sild. Trafalgar Squar, 
Big Ben, White Hall, Parliament, 
Westminster Abbey. Silm ei

naatide poolest niivõrd rikkalik, 
et üksnes seal kuluks ära mitu 
head päeva. Seal on rikkalik 
raamatukogu, vanaaegsed_ käsi
kirjad, millised on kirjutanud 
Shakespeare, Leonardo da Vinci, 
noodid, millised on kirja pan
nud Bach, Borodin. Hulgaliselt 
vanade kultuurrahvaste mäles
tusmärke. Seinamaalid Egiptu
sest rikkalik kogu Hiina maali
kunstist. Haruldusi on palju.

Omamoodi huvitav on madam 
Tressaud’ vahakujude muuseum, 
muide ainuke tasuline muuseum 
Londonis. Seal seisavad kõik 
kunagised Inglismaa kuningad, 
praegune kuninglik perekond, 
maailma tähtsaimad riigimehed 
ja väejuhid. Kuulsad maadeavas
tajad ia  Inglismaa kirjanikud. 
Seal asub ka nn. õuduste 
kamber, kuhu on paigutatud 
mõrvarite vahakujud.

Ei puudu ka vahakujud mõ
ningatest filmitähtedest. Seisa-  
nari seal nii Vivian Leigh kui 
m ra y n  Um roe  . .

Külastasime Victoria ja A l
berti muuseumi, kus on kohuta-

Marxi hauale Highgate kalmis
tul

Muide, ükski ajalehekiosk ega 
kauplus ei võta müügile ajaleh
te « Daily W orker». seda levita
vad kommunistid ise. O li kahju, 
et Londonis ei olnud m eil ette 
nähtud ühtegi kohtumist üli
õpilastega, seevastu olid hoopis 
teisiti sisustatud päevad New
castle^. Londonist Newcastle’sse 
sõitsime bussiga. Läbisime rea 
Inglismaa linnu. Maal ei ole met
sa ja see on silmale võõras, muud 
erilist polegi selle sõidu kohta 
öelda.

Newcastle's võtsid meid vas
tu Durhami Ü likooli Kuningli
ku Kolledži üliõpilased. Tutvusi
me kolledži õppekofpustega. Osa
liselt on valmis uued hooned 
(raamatukogu, füüsika- j a kee
miahooned). Vanadest hoonetest 
kuulub suur osa veel ümberehi
tamisele. Kölledzis on ücaheksa 
teaduskonda ja  õppida võib seal 
nii keemiat, ehitust, põllumajan
dust kui ka arstiteadust ja  ku
jutavat kunsti ning keeli. Kesk
miseks õppeajaks on 3— 4, arsti-

osa nende ametlikust lõunasöö
gist, mis toimub üks kord näda
las. Leidsime kiiresti ühise keele. 
Omavahelises kõneluses tarvita
sime nii inglise, saksa kui vene 
keelt, kindlasti tegime me igas 
keeles palju  vigu, aga see polegi 
ju  tähtis. Peaasi on, et saime 
mõtteid vahetada mitmete huvi
tavate päevaprobleemide üle. 
Meie sputnikud ja Juri Gagarini 
kosmoselend on paljud inglased 
pannud meie vastu sügavat hu
vi tundma.

Külastasime paari kooli — Royal 
■Grammar SchooVi ja Technical 
Scool’i Viimane on 1960. a. ehi
tus, hästi sisustatatud töökodadef 
ga. Nimetatud koolist läheb ena
mik lõpetajaid tootvale tööle, nad 
omandavad koolis eriala.

Käisime Parsoni-nimelises tur- 
biinitehases. Seal on küllaltki 
naistöölisi, kellede töötasu moo
dustab 2/3 meeste töötasust. Sõit
sime linnast välja kaevandusra- 
jooni. Söevarud Inglismaal ole
vat kohati lõppemas. Vanu kae
vandusi uue tehnikaga ei sisus- 
tata. Tutvusime LynemonthH söe- 
rikastusvabrikuga, kus automati
seerimise aste on küllaltki kõrge.

Ühel pärastlõunal viibisime te- 
levisioonistuudios. Tyne Tees Te- 
levision on sõltumatu televisioon, 
erinevalt BBC-st. Raha teenivad 
reklaamiga, reklaami näidatakse 
6 m inutit tunnis. Ka meie nägi
me stuudios nende reklaamfilme. ‘ 
Tutvusime paviljonidega, rikka- : 
Uku filmoteegiga ja  viibisime ühe 
saate film imisel.

On võimatu panna kirja kõi
ki sündmusi, kõiki kohti ja pai
ku, kus me käisime ja mida nä
gime. Aga on tore, et üha laie
nevad sidemed eri maade noorte 

j vahel, tugevneb sõprus erinevate 
rahvaste vahel. Kuulsime palju
delt, et nad kavatsevad sõita kül
la Nõukogude Liitu. Ütlesime jäl
lenägemiseni ja asusime tagasi
teele kodumaale.

Tagasiteel peatusime päeva Ber
liinis. Käisime nii Ida- kui Lääne- 
Berliinis.

Berliin ist tõ i rong meid Bresti 
Viimast korda oli tegemist tolli'
ametnikega. Moskvas vahetasime 
passid ja  õige pea olimegi taga' 
si Tallinnas. Tõime kaasa palja 
m uljeid ja  mõtteid ning taht', 
mist võimaluse korral uuesti 
kohver täis pakkida, et sõita] 
uutele reisidele.

H. UIBOPUU 
noorem teaduslik töötaja :

Toimetaja kt. A. HANSEN
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